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KRETINGOS TARMĖS ĮVARDIS 

J. ALEKSANDRAVICIUS 

Čia aprašomas Kretingos tarmės įvardis. Jis turi daug būdingų ypatybių, ku­
riomis skiriasi ne tik nuo kitų tarmių, bet ir nuo Ik. (literatūrinės kalbos) įvardžio, 
pasižymi savitomis formomis. Pažymėtina, kad tarmėje labai gyva ir įvardžių dvi­
skaita. Kadangi tarmės įvardis turi daug ypatybių, skirtingų nuo Ik. įvardžių, to­
dėl, aprašant tarmės įvardį, atkreipiamas dėmesys į tų ypatybių skirtumą nuo Ik. 

V. 
K. 
N. 
G. 
Įn. 

Vt. 

V. 
K. 
N. 
G. 
Įn. 

Vt. 

Straipsnyje nagrinėjamieji įvardžiai skirstomi reikšminiu principu. 

Asmeniniai ir sangrąžiniai įvardžiai 

I ir II asmens įvardžiai linksniuojami taip: 

I asmuo 

Vienaskaita Daugiskaita Dviskaita 

d! mes vedp - vedu "mudu" 
mųnęs - mimęs mūsa - maso ved{jms - vedums 
m{jn - mlin (man) mums - mums ved{jm - vedum 
mųni - muni mųmis - mumis vedp - vedu 
mąnęm .- mwzim mųmis - mumis ved{jm - vedum 
mųnie - munlUe) mųmies - mumls(e) vedĘim - vedum 

II asmuo 

Vienaskaita Daugiskaita Dviskaita 

tų - tu jūs - jas jŲdp - jUdu 
tavęs - tavęs jūsa - jtiso jŲd{jms - judums 
ttiu - tau jums - jUms jŲd{jm - jUdum 
tavi - tavi j9mis - jumis jŲdp - jUdu 
tavęm - tavim jųmis - jumis Nd{jm -jUdum 
tavie - tavl(je) jųmies - jumls(e) jŲdĘim - judum 

Vn. kilm. lytys mųnęs - munęs, tavęs - tavęs, taip pat ir savęs - savęs kirtį 
turi šaknyje, o ne galūnėje, kaip Ik. Lytis mųnęs šaknyje turi ne a, kaip Ik., bet u, 
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tarmėje išvirtusi P; vadinasi, tarmėje to· žodžio yra kitas šaknies variantas, negu 
Ik. Galūnės raida tokia: -ens> -ęns > -ęs. 

Kai kuriose tarmės vietose tiivęs ir siivęs sakoma su e šaknyje: tevęs ~ tevęs, 
sevęs ~ sevęs. Tais atvejais šaknyje e kartojasi visuose linksniuose: naud. tevęi ~ 
tevie, sevęi~sevie, gal. tevi~ tevi, sevi ~sevi ir t.t. Formos su e šaknyje vartojamos 
buv. Klaipėdos krašto pasieniu, ir tas lytis turi daugiausia pasienyje gyvenantieji 
lietuviai, turėjusieji ilgą laiką daug bendra su buv. Klaipėdos kraštu. Reikia pa­
žymėti, kad tų formų vartojimas tarmėje apnykęs. 

Vn. naud. tarmėje turi dvejopas lytis; greta mųn ~ mUI'!, tau ~ tau, sau -
stiu vartojamos ilgesnės lytys, būtent: m9nęi~munie, tavęi-tiivie, savęi~siivie. Kaip 
matome, naud. lytys mųn ~ mun ir m9nęi ~ munie turi šakni su u; plg. dūnininkų 
(pagramantis) vn. kilm. lyti munes. Latvių augšzemniekų tarmėje taip pat yra ly­
tys su mun-1• K. Būga u atsiradimą šaknyje aiškina fonetiškai: žemaičių tarp dviejų 
nosinių priebalsių aišvirsta p(u), pvz., ktim9nie ~ kamune "kamanė"'. Tai leidžia 
daryti prielaidą, kad lytis mun tarmės dėsniais gali būti atsiradusi iš man (plg. 
an ~ pn). 

·Vn. gal. galūnė -i: m9ni ~ muni,tavi ~ tavi, savi ~ savi. Tą pačią galūnę, 
tik su daug atviresniu i, turi ir dūnininkai žemaičiai (pvz.: muni, Pagramantis). 
Galūnės i galėjo atsirasti iš susiaurėjusio e, jeigu, žinoma, nėra kilusi iš senovinio 
ilgojo *( < -in). 

Vn. inag. galūnė -ęm ~ -im: m9nęm ~ munim, tavęm. ~ tavim, savęm ~ sa­
vinI. Tarmėje paprastai dvibalsis im neišvirsta ęm, likdamas sveikas, o šiuo atveju 
i> ę. Šitą virtimą reikia aiškinti"tuo, kad i> ę dar tada, kai ivardžių galūnė nebuvo 
sutrumpėjusi, būtent - manimi, tavimi, savimi. 

Greta tarmėje vartojamos vn. iriag. trumpos lytys, neturinčios galūninio m: 
m9ni ~ muni, tavi ~ tavi, -savi ~ savi. Jos tarmėje sutampa su vn. gal. tokiomis 
pat lytimis - m9ni ~ muni, tavi ~ tavi, savi ~ savi. 

Vn. vt. galūnė -ie ~ -ė: m9nie ~ muneUe), tavie ~ tave(je), sd,'ie ~ save­
Ue). Galūnė sutampa su ė- bei i-kamieniais daiktavardžiais. 

Dg. vardo lytis mes turi trumpinę priegaidę. Įdomu pastebėti, kad Ik. tas žo­
dis turi tvirtagalę priegaidę. Senovėje buvusi lyties mes trumpumą rodo latvių 
tarmėse trumpas e lytyje mei'. Lytis jūs ~ jas tarmėje turi ilgą ū ir tvirtagalę prie­
gaidę_ 

Dg. kilm. lytys yra musa ~ maso ir jusa ~ jaso. Nekirčiuota šių lyčių tarmės 
galūnė -a atliepia Ik. -o (plg.: liiuka ~ laūko, miita ~ miito, dęrba ~ dirbo). Iš 
Ik. esančių lyčių mūsų, jūsų galūnės -u negalėjo išriedėti tarmės a, o tik galėjo -ų 
šiuo atveju tiktai sutrumpėti. Šių žodžių dg. kilm. galūnei a ~ o tarmėje atsirasti 
galėjo turėti itakos vn. kilm. galūnė a ~ o, pvz.: melna ~ muno, tiiva ~ tiivo, sii­
va ,..., savo. 

Dg. naud. nesiskiria nuo Ik.: mums ~ mums, jums ~ jums. Senieji raštai ro­
do, kad jos kilusios iš senovinių mumus, jumus. Tarmėje, kaip ir Ik., galūnės u iš­
nykęs. 
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Og. gal. lytys mųmlS - mumis, Jųmls - jumis greIcIausia yra susidariusios 
analogiškai pagal tokias pat įnag. lytis. Žemaičių dūnininkų (Pagramantis) gal. 
lytys yra mus, jus, tačiau greta vartojamos ir mumis, jumis. 

Og. vie!. galūnė -ies - -ės: mųmies - mllmeS(e), jųmies - jllmes(e). Og. 
vie!. galūnė, kaip ir vn. vie!., sutampa su ė- bei i-kamieno dai'ktavardžių galūne. 

Dviskaita tarmėje labai gyva. Visuose dv. linksniuose įvardžio mudu šaknis 

yra ne mu-, kaip Ik., o ve-, būtent: vedų - vedu, vedę - vedi. Tai senos dviskaitos 
lytys. Tarmėje retai pasakoma ir, gal būt, iš Ik. atėjusios lytys su mu-: m(idų -
mudu, m(idvę-mUdvi (taip pat m(idę-mudi). Dv. gal. sutampa su vardo Kilm. 

vyr. g. I'Mųms - vedums, Ndųms - JUdums, o mot. g. vMęms - vedims, j9dęms -
JUdims. Naud. ir įnag. vyr. g. vMųm - vedum, jųdųm - jUdum, o mot. g. vedęm -
vedim, jfJ#m - judim. 

Tarmėje iš asmeninių įvardžių (dg. kilm.) daromos įvardžiuotinės lytys, pvz.: 

musasis - masasis, jusasis - jlisasis. Jos yra linksniuojamos ir vartojamos daž­
niausiai daiktavardžio reikšme, pvz.: musiisis sluopava sluopiiva ę-numęrę - ma­
sasis slopiivo slopavo ir numirė "mūsų žmogus (šeimos narys) slopo slopo ir mirė", 
jusiisis i dędle lielfJs - jasasis yr didliai lėtus "jūsų vyras ir pan. yra labai lėtas". 

Įvardžių III asmuo 

Tarmėje III asmens įvardžius "jis", "ji" atstoja ana- šaknies įvardžiai: vyr. 
g. 9ns - afis, o mot. g. ana - ana. Linksniuojami parodomųjų įvardžių galūnėmis 
(kaip las, ta). Visuose linksniuose yra galūninis kirčiavimas; vyr. g. vn. vardo lytis 
9ns atsiradusi, iškritus galūnės trumpajam a: anas> afis > 9ns; plg. dūnininkų (Pa­
gramantis) anso 

Pažymėtina, kad tarmė skiria vn. gal. vyr. ir mot. giminę, pvz.: vyr. g. anii, 
o mot. g. anų (Kretinga, Jokūbavas). Kitose tarmės vietose yra ir kitokių vn. gal 

galūnių, pvz.: vyr. g. anųu - aniį (Žibininkai, Palanga, Darbėnai, Laukžemė) ir 
anųn - anan (Kartena, Budriai). Aprašomojoje tarmėje yra skirtingos ir dg. kilm. 
lytys: vyr. ir mot. g. anii - anų (Kretinga, Darbėnai, Žibininkai, Palanga, Jokū­
bavas) ir aniim - anum (Kartena, Budriai). 

Og. naud. turi lytis: anęms - aniems; rečiau vartojamos lytys su galūne -ims, 
daugiausia rytiniu aprašomosios tarmės ploto paribiu (BudĮiai) : anims - anlms. 

Savybiniai įvardžiai 

Savybinių įvardžių miinas, tiivas tarmėje vartojamos tik kilm. lytys: m9na -
muno, tiiva - tiivo. Įvardžio savas vartojama ir vardininko lytis: sii!!s - siivas, 
Savybinių įvardžių manas, tavas, savas tarmėje vartojamos įvardžiuotinės lytys: 
mųniisis - munasis, taviisis - tiivasis, saviisis - siivasis. Jie turi visus skaičius 

ir linksnius. Linksniuojami abiejų giminių įvardžiuotinių būdvardžių galūnėmis. 
Daugiskaitoje vietoj savybinių įvardžių manas, tavas arba mano, tavo vartojamos 
asmeninių įvardžių dg. kilm. lytys: musa viiks - maso vaikas, jusa dųktie - jaso 
dukte, kurios turi ir įvardžiuotines formas. 
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Parodomieji įvardžiai 

Įvardis tas linksniuojamas taip: 

Vienaskaita Daugiskaita Dviskaita 

V. tas t?i - tie t{iudp - tu6du 
K. tūo - to tū - tų t{iutJpms - tuOdums 
N. tilm - ttim tęms - tiems t{judpm - tuiJdum 
G. tū - tą 'tUs "tuos" t{judp - tuodu 
Įn· t{ju - tuo tūs - tais t{judpm - tuiJdum 
Vt. tam - tam(ė) lŪS - tas(e) t{judpm - tuiJdum 

Vienaskaita Daugiskaita Dviskaita 

V. ta tūos - tos t?idę - tiem 
K. tūos - tos tū - tų t?idęms - tiedims 
N. ta - IIli tQoms-toms tęidęm - tiedim 
G. t{i - tą tas t?idę - tiedi 
Įn· tp - ta tūoms - toms tęidęm - tiidim 
Vt. tūo - to(je) tūos - tos(ė) t?idęm - tiedim 

Vn. vardo tas, ta nesiskiria nuo Ik. Įvardžių emfatiškųjų formų (tasai, šisai ir 
kt.) tarmė visai nepažista. 

Vn. naud. tam - ttim, šem - šiam; dvibalsiai am neišvirtę pm, nes tos lytys, 
kilusios iš tamui, šiamui, seniau neturėjo dvibalsio ir dėl to am neišvirto pm. 

Vn. gal. vyr. g. lytis tū-tą, o mot. g. t{i-tą. Dėl jų kilmės plg. lytis tŪlI, t{in. 
Kai kuriuose tarmės punktuose (palanga, Žibininkai, Darbėnai, Laukžemė) vn. 
gal. turi t{iu - tą; tokią galūnę pasako ne tik vyr., bet ir mot. giminei. Šitų lyčių 
vartojimo teritorija sutampa su šakninių nosinių ą, ę virtimu dvibalsiais pu, ęi. 

Vyr .. g. lytys tū - tą, ši - ši, o mot. g. t{i - tą, šę - šią vartojamos tose vietose, 
kur šakniniai nosiniai verčiami vienabalsiais (Kretinga, Jokūbavas). Tarmės ry­
tinėje' dalyje (Kartena, Budriai) vn. gal. abiejų giminių vartojama vienoda lytis su 
senoviniu galūnės n: t{in - ta;;. Tarmėje įvardžių ši ir šią, kaip ir Ik., vn. gal. skiria­
mos giminės: šin - ši;; (vyr. g.), šęn - šia;; (mot. g.). 

Vn. įnag. (kaip ir kilm.) nuo Ik. lyčių skiriasi tik fonetiškai. Įnag. mot. g. ly­
tyje tp - ta galūnė -p, kaip ir daiktavardžių bei būdvardžių, atsiradusi ~ -a(n). 

Vn. viet. lytis tam - tiim(ė) sutrumpėjusi iš tame (senov. *tamen); taip pat 
sutrumpėjusi ir lytis šem - šidm<šiame. Mot. g. lytis tūo - to(je) sutrumpėjusi, 
nukritus ne tik galūnės e, bet ir jotui. 

Dg. vardo ir kilm. sutampa su Ik. lytimis, kurios skiriasi tik fonetiškai. Kai ku­
riuose tarmės punktuose (Budriai, Kartena) abiejų giminių kilm. lytyse išlikęs se­
novinis :nosinis jpriebalsis -n arba -m (kirčiuotoje galūnėje), pvz.: tŪlI - tufl ir 
tūm - tUln, taip pat !ūm - šium. 

Dg. naud. tęms<tęims - tiems, o šęms < šęims -·šlems. Rytiniu aprašo­
mosios tarmės ploto paribiu (Budriai) dažnesn~ vyr. g. lytys su galūne -ims: 
tims - tfms, šrms - šlms. Galūnė -ims sutampa su i-kamienių daiktavardžių 

galūne. DŪDininkai žemaičiai (Pagramantis) taip pat turi galūnę -ims. 
Dg. gal. ir viet. vyr. g. lytys yra: tUs "tuos"; IUs - šiUs "šiuos", lūs - tfJs(e) , 

Jūs - šifJs(e). Viet. lyčių galūnėje nukrito susiaurėjęs trumpasis e. 
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Dv. vardo ir gal. sudurtinės lytys: t(iudų - tuodu, I(iudų - šiuodu, tęidę­
tiedi, šęidę - šiedi. Visose mot. g. dv. lytyse v visai išnykęs. Greta vartojamos ir 
lytys su vienabalsiu šaknyje vietoj dvibalsio: vyr. g. {I vietoj 9u: tMų - tudu, 
§pd{l - šiudu, o mot. g. ę vietoj ęi: tMę ~ tidi, šMę - šldi. 

Dv. naud. ir inag. formos sutampa: vyr. g. t(iud(Jm - tuodum, I(iud(Jm - šiuo­
dum.; mot. g. tęidę - tiedi, šęidę - šiedi. Greta vartojamos ir lytys su vienabal­
siais šaknyje: tM(Jm - tudum, tędęm - tidim ir t.t. 

Dv. kilm. pridedama prie naud. ar įnag. lyčių tik os: t(iud(Jms - tuOdums, 
§(iud(Jms - šiu6dums, tęidęms - tiedims, šęidl ms, - šiedims. Greta vartojamos ir 
lytys su vienabalsiu šala1yje: t9d(Jms - tudums, tęaęms - tldims ir t.t. 

Tokias pat galūnes turi ir įvardis abM9 - abUdu, abMę - abldi. 

l)rmėje vartojamas ir dv. vietininkas. Forma tokia kaip ir naud. bei inag.: 
t(iud(Jm - tuOdum, tęidęm - tiedim, pvz.: t(iud(Jm d(im maiš(im4 daug r{lppiu -
tuodum dum maišum daūg ropUčių "tuose dviejuose maišuose daug bulvių", tęi­

dęm dvęm d9ubęm mažii v(Jndęns - tiedim dvim duobim mažai vandens "tose dvie­
jose duobėse maža vandens". Dv. viet., kaip ir kituose linksniuose, vartojamos 
ir lytys su vienabalsiais šaknyje: tM(Jm - tUdum, tędęm - tldim. 

Tarmėje vartojamas sudėtinis parodomasis įvardis šętii tas - šitai tas "šitas" 
(mot. g. šętii ta - šitai ta). Jis sudarytas iš šitai ir įvardžio tas (mot. g. ta). Žodis 
šitai atitinka, Ik. štai. Įvardis šitai tas (ta) vartojamas tarmėje kaip ir Ik. įvardžiai 
šitas, šita, pvz.: anęi vuoMlii gėrėsnę 9š-tils šętii - an(e(ji) obūlai geresni už tUS 
šitai (šituos), šętii ta vęšta niided - šitai ta (šita) višta niideda (nededa), V9t šętii 

prl-tūo medi pasęIQuk - vot šitai prji ta (prie šito) medžio pasilauk, šętii tilos žuo­
lelęs pamačlivas - šitai tas (šitos) žolelės pamac1jivos (gydančios). Reikia pažy­
mėti, kad tas sudėtinis parodomasis įvardis tarmėje būdingesnis ir dažniau varto­
jamas, negu lytys šis, ši arba šitas, šita. 

Tarmėje įvardžiai anas, anti vartojami ne tik kaip asmeniniai, bet ir kaip paro­
domieji. Pažymėtina,' kad įvardžių anas, ana tarmėje vartojamos parodomaisiais 
įvardžiais ir neįvardžiuotinės formos, pvz.: 6ns kirs jiiu bapi1n{ls - anas keras 
(kelmas) jai1 bapi1nąs (bepūvąs), an(i muotręška dš kažę-kam maldu - aną mot­
rišką dš kaži kafil( ė) mačiau, anūos iivęžas iprastesnęs - anas iivižos jir prastes­
nės, antim gal(Ju briiga rek r(imsti - anam giiluo (galui) briigo reik ramsčio. 

Parodomaisiais įvardžiais tarmt:je vartojamos ir įvardžiuotinės anas, ana 
formos, net dažniau už neįvardžiuotines. Linksniuojamos kaip įvardžiuotiniai 

būdvardžiai. Vartojamos labiau tada, kai reikia ką pabrėžti, išskirti iš kitų, pvz.: 
anasis killis tęks pundamęnt(Ju - iinasis klilis (akmuo) tiks jJUndameiituo (pama­
tui), anuoję vUobęlie jiiu bad~n(Jnti - anojė obel!! jau badžiiinanti, anl)ję lęnta rek 
priktiltę - iinaję lentą reik prykalti, anęisęms med ims tęn gėrii tiuktę - aniesiems 
medžiams ten gerai augti, anuojie markalie nabie v(indęns - anojė(je) markiilė­

(je) nabi!r vandens. 

• Atitrauktinio kirčio i ilgą žodžio pradžios skiemeni priegaidžių sistema tokia. 
pVZ.: j~una m:rga-jauna merga. jaunūos mergūos_jaunos mergos. Reikia pažymėti. 
kad ankstesniuose straipsniuose autoriaus taikytasi šiek tiek kitokios sistemos. kadangi 
atitrauktinio kirčio priegaidė dar nebuvo pakankamai ištirta ir katbininkų tarpe jos 
atzvilgiu nebuvo vieningos nuomonės. 
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Dg. vardo vyr. g. įvardžiuotiniai parodomieji įvardžiai nuo asmeninių tarmė­
je skiriasi tik priegaide: parodomasis įvardis anęi - anie(ji), o asmeninis anęi -
anie "jie", pvz.: tęi grOdii gerę, vų anęi dilbar geresnę - tie grūdai geri, 
o anie(ji) dilbar (dar) geresni; bet: anęi ęšeję pri-darba - anie išejė prji dtirbo "jie 
išėjo į darbą". Pirmajame sakinyje yra parodomasis įvardis anie(ji), o antrajame -
asmeninis anie "jie". 

Vietoj parodomojo įvardžio ands tarmėje vartojamas ir įvardis ųntii tds - an­
tai tas (mot. g. ųntii ta - antai ta), kuris yra labai būdingas tarmei ir vartojamas 
ypač tada, kai reikia labiau pabrėžti ar aiškiau pasakyti rodomą daiktą. Linksniuo­
jama tiktai įvardinė dalis. Pirmoji dalis nekaitoma. Vartojami kaip parodomieji 
įvardžiai, pvz.: ta-ųntii mūotręška bpva atejųsi - ta antai motriška bUvo atejusi. 

Įvardžių §uoks ~ šioks, tūoks ~ toks, anūoks~anoks, §uoki-šiokl, tUoki·~ 
toki, anūoki ~ anoki dg. vardo vyr. g. galūnė tokia kaip įvardžių tas, šis: §Uo­
kęi ~ šiokie, tuokęi ~ tokie, anūokęi ~ anokie. Kitos galūnės tokios pat kaip ir 
ia-kamieno (vyr. g.) bei jo-kamieno (mot. g.) būdvardžių (pvz., žalias, žalia). 

Parodomieji įvardžiai tas, ta tarmėje vartojami ir kaip nežymimieji nariai 
'(tartum artikeliai), pvz.: ana tds rųpųtęs kūožna dęina raun - ana Ui) tds roputes 
komą dieną rauna (kasa), tds mųna viiks kiip kęimūs tep kęimūs ~ tds muno vaikas 
kaip kiemas taip kiemfis (nuolat kiemuose, kaimynuose, pas svetimus), tds akis 
ana ęžbalęnųs;s ę-veizas ~ tds akis ana išbalinusys ir veizas "ji žiūri (baltomis) aki­
mis", vų pų-bragų vęitas tūos nabpva ~ o po bragli vietos tos nabuvo, klioki ta #rdęs 
tpr palęktę tuokem sųskidęmę - koki ta širdis turi palikti tokiam suskydime "ko­
kia širdis turi pasidaryti tokiame suirime, t.y. nesugyvenančioje šeimoje". Pana­
šiai šie įvardžiai vartojami labai dažnaI. 

Įvardis pac - pats turi ia-kamieno ir i-kamieno (pvz., patęis ~ paties) daikta­
vardžių galūnes. Vyr. g. vn. naud. yra patem ~ pačiam; įnag. paių - pačiu; viet. 
patem - pačiam( e); dg. naud. turi galūnę -ęms ~ -iems ir -ims; gal. paiUs ~ pa­
čiUs; įnag. pates ~ pačiais; viet. paiūs ~ pačifis(e); dg. vardo ir gal. pai{Judų ~ 
pačiuodu (ir su vienbalsiu ų ~ u: paiPdų ~ pačiUdu; ki1m. pai{Judpms - pačiuO­

dums (ir paiųdpms ~ pačiudums); naud. ir įnag. pai{Judpm - pačiu6dum (ir 
paiŲdpm ~ pačiUdum). 

Mot. g. pati - pati turi jo-kamieno linksnių galūnes (kaip daiktavard. marti. 
pati). Vn. naud. kirtis yra žodžio galūnėje: pate ~ pačiai;·dv. vardo ir gal. patęi­
dę ~ patiedi; kilm. patęidęms ~ patiedims; naud. ir įnag. patęidjm - patiedim. 
Tas žodis vartojamas ir su vienbalsiu sandūroje, pvz.: patędę ~ patidi, patęaęms -
patldims ir t.t. 

Įvardžiai pats, pati vartojami tarmėje panašiai kaip ir Ik., pvz.: a) su aukščiau­
siuoju būdvardžių laipsniu, pvz.: pac gerausis - pats geriausis ; b) su įvardžiuoti­
niais būdvardžiais, pvz.: pac geriisis ~ pats gerasis (aukščiausiojo laipsnio reikš­
me); c) sustiprina- kitų žodžių reikšmę, pvz.: atejf pt1tp Mikų ~ atejė pačiu laikU. 
pac laiks bpva sfetę ~ pats laikas bUvo sėti, pns vęns pac pilbęngl - ans vIenas 
pats pabengė (baigė), Ųns r~stus pac vęns nutaš~ ~ aRs rąstUs pats vIenas nūtašė. 
Įvardis pats tarmėje vartojamas ir kaip daiktavardis, .būtent: pats "vyras", pati 
"ŽInona", 

Įvardis kūoks ~ koks linksniuojamas kaip parodomasis įvardis Ięs - šis. 
Dviskaitoje greta kuokų ~ kokiu, kūokę ~ koki vartojamos sudėtinės lytys: vyr. 
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g. vardo ir gal. kuok{Judp - kokiuOdu, mot. g. kuokęidę - kokiedi; kiJm. kuok{Ju­
'dųms - kokiuOdums, kuokęidęms - kokiedims; naud. ir inag. kuok{Judųm - ko­
kiuodum, kuokęidęm - kokiedim. Tos lytys vartojamos ir su vienbalsiu sandūro­
je. Sudėtinės lytys vartojamos dv. greta ivardžių kokiu, koki, pvz.: dųuk mųn kuo­
k{Judp dą vūobUlp - duok mun kokiuodu du obūlu, kuokęidę dvę mūotręškę rasi ę-b9-
va - kokiedi dvi motriški rasi (gal) if bUvo, jau i kuok{Judp dą metą, kap (e ,'­
veną - jaū yr kokiuOdu du metu, kaip čia gyvenu. 

Įvardis nieks - nekas "niekas" tarmėje sudarytas iš nė + kas> nekas> nie­
kas (tarmėje sutrumpėjęs: nieks). Linksnių galūnėmis ivardis "niekas" skiriasi nuo 
daiktavardžio "niekas", būtent: daiktavardis "niekas" linksniuojamas kaip acka­
mieniai daiktavardžiai, pvz.: nieks - nekas, nieka - neko, niekųu - nekuo, nie­
ka - neką ir t.t. O ivardis "niekas" linksniuojamas kaip a-kamieniai būdvardžiai, 
pvz.: nieks - nekas, nieka - neko, niekam - nekam, nieka - neką, niek{Ju -
nėkuo, niekam - nėkam(ė). 

Įvardžio "niekas" tarmėje vartojama ir kita lytis, būtent - nikas. Ji linksniuo­
jama kaip ir ivardis "kas", pvz.: kilm. n/kilo; naud. nikam; inag. nik{Ju; viet. ni­
kam. Ta lytis vartojama greta ivardžio nieks "niekas", tik skiriasi savo vardinin­
ko vartojimu, būtent: vardininkas vartojamas ne ivardžio "niekas" reikšme, bet 
nuleidimo, nekreipimo i ką dėmesio, nepaisymo reikšme, pvz.: nikas kad-ę-šalta 
"niekis (nesvarbu, niekai), kad ir šalta". 

Vietoj Ik. ivardžio "joks" tarmėje yra sudėtinė lytis nikūoks, niklioki. Linksnių 
galūnės kaip ivardžių koks, koki. 

Lk. ivardi "vienodas" tarmėje atstoja vęinūoks - vienoks, vęinūoki - vieno­
ki, pvz.: abądųm, vęinūoks kels-abi!dum vienoks kelias, abędę sesęrę vęinūokę­
abidi seseri vienoki. 

Klausiamieji, santykiniai ir nežyrnimieji ivardžiai 

Įvardis kas tarmėje yra klausiamasis bei santykinis. Tinka visoms giminėms. 
Pavaduoja ne tik daiktavardi, bet kai kuriais atvejais vartojamas kita reikšme, 
pvz.: k{Ju vardą? - kuo vardu? k{Ju pavardę? - kuo pavarde? Linksnių galūnės 
sutampa su parodomuoju ivardžiu "tas". Vn. gal. trejopa galūnė, būtent: kū -
ką (Kretinga, Jokūbavas), kąu - kiį (Palanga, Žibininkai, Darbėnai, Laukžemė), 
k{Jn - kan (Kartena, Budriai). Vn. viet .. galūnė tarmėje susiaurėjo (e > ę) ir išnyko: 
kam - kam (ė). 

Įvardis katras - katras yra klausiamasis, santykinis ir neŽymimasis. Įvardžio 
"kuris" tarmėje nėra, ji atstoja ivardis katras klausiamojo ivardžio reikšme, pvz.: 
katras esętau? - katras eisitav(a), katras ęš-jądųms kaltesnis? - katras iš judums 
kaltesnis?, katras esęt sų-mųnęm? - katras eisit su munim? Dažnai ivardi katras 
ne dviem asmenim atstoja lytis kas: kas nūoręt saldainu? - kas norit salddinių?, 
k.as esęt i-miesta? - kas eisit l miestą? Tačiau šia reikšme vartojamas ir ivardis 
katras, pVZ.: katr{Ju kelą rek etę? - katruo keliU reTk eiti?, katrį) kaulę pjausem? _ 
ka triį kiaUlę pjdusiam? • 

Įvardis katras vartojamas ir santykinio ivardžio reikšme, pvz.: katras grMau 
paprašisętau, tatras gausętau - katras gražiaū paprašjsitav( a), tatras (tas) gdu­
sitav( a), o taip pat nežymi mojo ivardžio reikšme, pvz.: given katras sau _ gyvena 
katras sau, pasęrūodisem, katras kū galis - pasirOdysiam, katras kiį galįs. 
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Įvardis luJtras linksniuojamas kaip tas (vyr. g.), ta (mot. g.). To žodžio dvi­
skaita turi ir sudlitines lytis: katri)udp - luJtru6du'- katręit/ę - luJtrildi; taip pat su 
vienbalsiu: luJtr~dp - katrUdu, luJtrędę - katridi. Linksniuojami kaip ab~dp -
abUdu, ahędę - abidi. 

Įvardis luJtras tarmėje turi ir ivardžiuotines lytis: ktitriisis - klitrasis, luJtrūo­
je - luJtrojė, pvz.: ktitriisis čė tpr laika - katrasis liti tini laiko, ktitriisis šęndęina 
naskaita knlngu - visę - katrasis šiandieną nesluJfto knifigų - visi. 

Įvardis kūoks - koks linksniuojamas kaip toks. Jis yra klausiamasis, pvz.: 
kūoks k€ls šęndęina? - koks kelias šiandii!i!ą?, santykinis, pvz.: kūoks tieys, 
tūoks ~-vaks - koks tivas, toks i; vaikas, taip pat nežymimasis, pvz.: kūokęs 
kėlęs dęinas ęžbf1Ip ę-gr;§p - kokias kelias dientis is7Jd.riu ir gr[šiu. 

Įvardis keli - keli, kelęs - kelios vartojamas, kaip ir Ik., tik daugiskaitoje. 
Linksniuojamas ja-kamienių būdvardžių galūnėmis. 

Įvardis kęc - kitas, kętti - kitti turi a-kamienių (vyr. g.) ir o-kamienių 

(mot. g.) būdvardžių galūnes. Vartojamas kaip nežymimasis ivardis, pvz.: vęns 

kic ęr-ateję - vienas kitas i; atejė, kic es, kic ę-nes - kitas eis, kitas i; neis. 
Įvardžio kitas labai dažnai tarmėje vartojamos ivardžiuotinės lytys: kęta­

sis - kitasis, kętūoje - kitojė. Jos linksniuojamos ir vartojamos kaip ir ivardžiuo­
tiniai būdvardžiai, pvz.: kętūoje kaulę ntijledri - kitojė kiaūlė najėdri (neėdri), 
kętiisis medis natink mataręjūolpu - kitasis medis natinka matarijOIuo (medžia­
gai), kętiisis žm!log(is irai pžmęgęs - kitasis žmogUs yrai užmigęs (yra nevykęs, 
snaudalius), kętūoje karve ę-dędl€ diiug pę;na dpud - kitojė karvė i; dMliai daūg 
pieno duoda, kętęj€ nasprpkpu apsęžtlnęję - kitiijai nasurukuoja apsižiiniję (vedę 

nesugyvena, nesutaria). 
Tarmėje yra daug ivairių nežymimųjų ivardžių, kurie idomūs savo struktūra 

ir vartojimu, o daugelis jų žymiai skiriasi ir nuo Ik. atitinkamų ivardŽių. Štai bū­
dingesnės nežymimųjų ivardžių lytys: biktis (ir biktis) - bykas "bet kas", pvz.: 
~ns jted blkū - aiis ida byką; bikatrtis - bykatras "bet kuris", pvz.: blktitras 
atekętdu - byluJtras ateikitav(a); daugis - daūgis "daug kas, daugelis", pvz.: 
daugis· tep saluJ - daūgis taip sako, tina daug€m tū pati ptisakūo - ana daūgiam 
tą pati piisakoja; j€b kas - jėib kas "bet kas", pvz.: j€b kas ana natlnk - jėib ktis 
andi notinka "bet kas jai nepatinka", !i€b kūo ~ns ę-navdlga - jėib kO ans i; na­
vti/go "bet ko jis ir nevalgo"; j€b kūoks - jėib koks "bet koks", j€b k!loki - jėib 
koki "bet kokia", Įlvz.: nanūor tinti pnsękdrtę j€b kūoki vira - nanori anti antsi­
karti jėib koki vyrą ,,nenori ji užsikarti (gauti) bet kokį vyrą"; ktinkas - kalikas 
"kažkas", pvz.: ktinktis šmief!pu - luJnkas šmėf!uoja "kažkas šmėkščioja"; ktis 
nūorfntas - kas norintais "kas nors", pvz.: kū nūorintas padarlsęt, ka tep gal(iu­
jęttes - ką nori1ftais padarysit, kad teip galuojatės "ką nors padarysit, kad taip 
žaidžiate"; greta kažin kas bei luJžkas vartojama kalę kas - kaži ktis; greta kieno 
nors vartojama Minūo nOortntas - kienO norintais, pvz.: tęn kėinūo nūorintas šp. 
nis 100 - ten kienO norintais šUn.ys lOja. 

Įteikta 

1963 m. rugsėjo mėn. 
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МЕСТОИМЕНИЕ В КРЕТИНГСКОМ ГОВОРЕ 

и. АЛЕКСАНДРАВИЧЮС 

Резюме 

В данной статье описывается местонмеиие в кретингском говоре. Мес­

тоимение имеет много характерных особенностей, ·которыми отличается 

как от форм других говоров, так и от форм литературного языка. 

В м е с т о л и ч н о г о м е с т о и м е н и я jis .. он", ji .. она" в говоре 

имеется a;;s (из anas), апа. Эти формы употребляются и в значении ука­

зательных местоимений. 

Форма родительного падежа единственного числа mim~s .. меня" при 
литер. яз. manis и в других падежах имеет другой, по сравнению с ли­

тературным языком, вариант корня (с и). В латьUIIСКИХ диалектах также 

имеются формы с тип-. Превращение гласного а между носовыми m, 11 В Р 

В жемайтском диалекте также, повидимому, имело влияние на появление 

этого корня. На границе с донининкским говором имеется корень другого 

варианта (с е) (tёv~s .. тебя", sёv~s "себя", tёviе .. тебе", sёviе "себе" при 
литер. tavfs, savis, (аи, sau и т. д.), появившийся, вероятно, под влиянием 

донининского говора. 

В дательном падеже единственного чнсла имеются двоякие формы: 

тип "мне", tdu "тебе", аои "себе" и munie, tavie, savie при литер. тап, 

(аи, sau. Наличие двусложных форм в прусском языке подтверждает 

древнее пронсхождение указанных форм говора. В говоре раз л и ч а е т с я 

род некоторых форм местоимений в винительном падеже единственного 

числа: апй "его" (муж. р.), апр .. е\У' (женск. р.) при лнтер. a1lq и др. 
В творительном падеже единственного числа двоякие формы: ти­

nim .. мною", tavim .. тобою", savim .. собою" и тип/, (ау/, sav/ при лнтер. 

manimi, tavim/, savim/. 
Вторые формы формально не отличаются от форм винительного падежа 

в этом говоре. 

Окончание местного падежа единственного числа -е (типе .. во 
мне", (ауе .. в тебе", save .. в себе" при литер, manyje, tavyje, savyje) свя­
зано с окончаниями существительных с основами на е- и i-. Окончания 
местоимений в родительном падеже множественного числа отличаются 

от соответствующих окончаний в литературном языке: тШ0 "наш", jtiso 
.. ваш" при литер. тшц, jt1sц (ср. mimo .. мой", (ауо .. твой", SQVO .. свой" 
при литер. тапо, tavo, savo). В родительном падеже множественнОГО числа 
формы a;;s, апа имеют окончаиие также и с древними т, п. 

В дательном падеже множественного числа двоякие окончания: -iems 
и -ims. 

Формы в и н и т е л ь н О Г О П а Д еж а множественного числа в говоре 
также отличаются от форм литературного языка (mum/s "нами", jum/s 
"вами" при литер. mus, jЙS). Возможно, что они развились по аналогии с 

такнми же формами творительного падежа. 
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Широко употребляется Jj говоре 'двойственное число. Вместо форм 

лнтературного языка mudu, mШJр; употребляются древнне формы уМи "мы 
оба", vёdi "мы обе"; нногда в говоре употребляются н mudu, mudvi. Окон­
чанне роднтельного падежа едннственного числа -pms, -/1ms (УМ9ms "нас 
обоих", ved?ms "нас обоих"). 

Окончания 'местоимений винительного (anйs "их", tйs "тех", .fiЙS 
"этих" при литер. anu6s. tu6s, .fiu6s и др.) и м е с т н о г о падежей (аnш 
"в ннх", tiis "в тех", .fiiis "в этих" при литер. anuose, tuose. siuose и др.) 
не отличаются от соответствующих форм других именных частей речи 

говора. 

Имеются в говоре случаи иного образования и употребления 

.lестонмениЙ, чем в литературном языке: tдS .fitai "этот", nek6ks "ника­
кой", katrtls "который", vienoks "одинаковый". daugis "многие", jeib kдS 
"любой" при литер. sltas, j6ks, kurls (katrдS) , vien6das, dauge/is, blt kдS. 
Имеются и сложные местоимения, образованные от местоимений и 

числительных du "два", dvi "две": anu6du, аniёdillаnudu, аnld; "они оба", 
"они обе", katru6du, kаtгiёdi 11 katrUdu, katrldi "кто из двух", kokiu6du, ko­
kiёJi 11 kokiUdu, kokldi "каких нибудь", paciu6du, раt~ёdi 11 расiШJu, patldi "оба", 
"об!:", tu6du, tiёdi 11 tШJu, tldi .. те два", "те две" и др. Употребляются 

такж" и местоименные формы (kiitrasis "который", katr6je "которая"). 


